
Todo esto, la política de cohesión, nuestra propia confi-

guración en el futuro, tiene mucho que ver con ese debate.

Más que mucho que ver, diría que tiene todo que ver, y por

tanto esa reunión de Valencia, que estará cercana a las con-

clusiones de la convención, va a ser de gran importancia.

Ahí van a participar todos los miembros del mundo regional

y local de los quince países que conforman la unión, y tam-

bién de los países candidatos a la ampliación.

Hasta ahora hemos elaborado una serie de documentos

en el Comité de Regiones, y yo estoy defendiendo algún cri-

terio, que no me importaría en absoluto poder debatir y tras-

ladar con mayor precisión que en este turno de contestación

a las preguntas de control, a esta Cámara, si sus señorías,

sobre todo sus señorías que conforman los grupos políticos

de la oposición, lo reclamaran y lo tuvieran a bien. El Grupo

Popular está permanentemente informado y puntualmente

informado. Yo estaría encantado de poder propiciar ese

debate, pero tampoco quiero ni cansar a sus señorías ni pare-

cer, como me han dicho en otras ocasiones, que vengo aquí

a hablar de lo que a mí me gusta hablar, según cito literal-

mente argumentarios y manifestaciones de alguna de sus

señorías.

Bien. Es importante el fortalecimiento de las regiones.

Yo estoy defendiendo que el Comité de Regiones sea el

vehículo adecuado para ese fortalecimiento; que se convier-

ta y se eleve al rango de institución; que tenga competencias

para poder acudir al Tribunal Europeo de Justicia; que vea

ampliadas claramente sus funciones desde el punto de vista

de las materias, como la de la obligatoriedad exigible en sus

dictámenes; que estos dictámenes puedan y se les exija efec-

tos jurídicos, y que en algún caso también puedan tener, el

Comité de Regiones pueda tener funciones... (inintel·ligible)

La senyora presidenta:

Senyor president, vaja finalitzant.

El senyor president del Consell:

Acabo reiterando ese ofrecimiento, señora presidenta,

que hacía hace un momento a esta Cámara, porque creo sin-

ceramente que es uno de los temas más importantes que se

están debatiendo en estos momentos en España y en el con-

tinente europeo.

Muchas gracias.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.

Té la paraula per a formular la pregunta l’il·lustre síndic

del Grup Parlamentari Socialista–Progressistes, el senyor

Puig.

El senyor Puig i Ferrer:

Senyora presidenta, senyor president.

¿Pensa el senyor president que està actuant eficientment

per a lluitar contra l’augment de la criminalitat a la

Comunitat Valenciana, i que el seu Govern està en condi-

cions de previndre les causes que han produït l’augment de

la delinqüència?

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Puig.

Té la paraula el molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Con la venia, señora presidenta.

Señorías.

Señor Puig.

Efectivamente, como su señoría sabe, la inseguridad, la

violencia, la criminalidad, tienen connotaciones tremenda-

mente complejas a la hora de analizarlas. Si su señoría me

pregunta si los planteamientos que se están aplicando en

estos momentos son eficaces, le contesto con rotundidad

que sí. (Remors)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.

Per favor, senyories, pregue silenci.

Té la paraula el senyor Puig.

El senyor Puig i Ferrer:

Moltes gràcies, presidenta.

Senyora presidenta.

Senyories.

Senyor Zaplana.

Fa tres mesos vam portar a esta mateixa sessió la preo-

cupació de la societat valenciana al voltant de la inseguretat.

Lluny d’emprendre cap iniciativa, vosté ha continuat igno-

rant esta crisi que posa en perill les bases de la nostra con-

vivència. Ara més que mai es constata la seua incapacitat per

a assumir el liderat que necessita el nostre país.

Vostés van demanar en el seu moment als ciutadans tot

el poder en totes les institucions per resoldre el problema de

la inseguretat. I ara el nostre país és més insegur que mai.

Tres mesos després, senyor Zaplana, vosté no ha aportat ni

una solució. Estem pitjor. Han posat un nou Delegat del

Govern només obsessionat en insultar l’oposició com a

mèrit no se sap a què. Estem pitjor. Tenim menys policies,

48 policies menys al carrer avui que fa tres mesos. Tenim la

vergonya de l’hipermercat itinerant de la droga. Tenim més

patent la falta de recursos en el camp judicial. Ho diu tota la

judicatura.

Mire, este és un problema complex, sense solucions

simples. Efectivament. Però la passivitat és imperdonable. I

per això, ahir vam proposar al Congrés dels Diputats un pla

de xoc positiu per augmentar la lluita contra la criminalitat

a la Comunitat. I vostés van dir que no. I vostés han dit que

no a l’augment de 1.500 membres de la policia. Han dit que

no a 500 policies de la Guàrdia Civil més. Han dit que no a

l’augment de 19 noves comissaries. Han dit que no als judi-

cis ràpids. Este, senyor Zaplana, no hauria de ser un debat

de confrontació. Però, com vosté comprendrà, no podem ser

còmplices de la seua incompetència, i el que és pitjor, de la

seua insensibilitat cap a les víctimes.

Des de la nostra perspectiva hi ha dos línies estratègi-

ques. Per una banda, la lluita contra l’exclusió social, i, per

segon lloc, un combat contra la criminalitat eficaç des d’un
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servei potent, un servei públic de seguretat. Es tracta de

combatre els criminals, senyor Zaplana, no de criminalitzar

els pobres ni els immigrants. Han encetat un camí tan fàcil

com perillós, confondre estrangers delinqüents amb treba-

lladors emigrants. L’estat de dret ha de donar garanties de

llibertat a tots, i cap marge d’impunitat a ningú, siga quina

siga la seua condició social, religiosa, de raça o nacionalitat.

Impunitat, zero, sense excepcions, i sense cortines de fum i

sense debats trampa. Em resistisc a distingir els delinqüents

entre nacionals i estrangers.

Però per no obviar l’esquematisme que vostés plantegen,

li he de dir que la relació de detinguts en els darrers mesos

ha estat una proporció 28% estrangers, 72% nacionals. I

també li he de dir, que l’augment de víctimes entre els emi-

grants ha estat el 400%. I les víctimes, senyor Zaplana,

també són iguals, també han de ser igualment tractades per

l’estat de dret.

Fa anys que estem demanant els socialistes un pacte

per l’immigració, i ara, de nou en nom del meu grup, li ho

reitere, li reitere la necessitat d’eixe pacte. Però este no és

el debat d’avui. Només l’extrema dreta a la resta

d’Europa assimila la delinqüència a immigració. Avui,

senyor Zaplana, parlem de l’obligació dels poders públics

de garantir la seguretat, de garantir la llibertat, de garan-

tir la convivència en pau. I també ahí l’estat social té la

paraula. Reconeixent els problemes i les mancances, l’ei-

xida és més cohesió social, no més de regulació, no més

neoliberalisme.

Les polítiques de prevenció recauen a més a més direc-

tament en el seu Govern. I la seua insensibilitat té resultats

gradualment catastròfics per a la convivència. La desinver-

sió en política social no és debades, estem a la cua en des-

pesa social. La mitjana europea està, segons Eurostat, en el

27,6% del PIB, i nosaltres no arribem al 20%. I enmig d’es-

ta situació reduixen encara 650 milions de pessetes el Pla

d’inserció social, que contemplava fa uns mesos, quan van

aprovar els pressupostos, 1.751 milions.

Senyor Zaplana, per segona vegada el cridem a l’orde.

Per segona en tres mesos el cridem a l’orde per la seua...

(Remors)

La senyora presidenta:

Senyories, pregue silenci.

El senyor Puig Ferrer:

...incapacitat, per la seua falta de reacció davant la inse-

guretat. Ens queda com a consol que almenys les nostres ini-

ciatives li han provocat una reunió improvisada amb el sen-

yor Rajoy. Que ja, senyor Zaplana no és el temps, no és

temps de promeses, no és temps de traure nous conills de la...

La senyora presidenta:

Senyor Puig, vaja finalitzant.

El senyor Puig i Ferrer:

–Sí, de seguida– ...I per això, senyor Zaplana, crec que

és irresponsable aquell que fuig, no aquell que denúncia la

situació. Ahir van perdre vostés una gran oportunitat de

recolzar una iniciativa en favor dels valencians, però vosté

ja no està preocupat prioritàriament pels interessos dels

valencians, vosté està preocupat per altres tipus de prioritats,

no precisament per l’interés general.

Gràcies. (Aplaudiments des d’un sector de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Puig.

Té la paraula el molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Señora presidenta.

Señorías.

Señor Puig.

Mire, el índice de delincuencia en la Comunidad

Valenciana está en el mismo orden y en las mismas magni-

tudes que en España y en Europa, primera cuestión, a pesar

de que en España nosotros somos receptores de un número

muy importante de personas que vienen de otros lugares a

buscar medios de vida. (Veus) Sigo.

La senyora presidenta:

Senyories, per favor, pregue silenci.

El senyor president del Consell:

Las detenciones realizadas por la Policía Nacional han

supuesto, respecto al año anterior, un incremento del 26%.

Las realizadas por la Guardia Civil: el incremento ha sido

del 40%. Y yo quiero manifestar en esta Cámara, aprove-

chando esta comparecencia, mi respeto, mi aprecio, por los

cuerpos y fuerzas de seguridad del Estado.

Segunda cuestión. Hay nuevas dotaciones de la Policía

Nacional y de la Guardia Civil ante esta nueva situación.

Concretamente, ya, 368 agentes de la Policía Nacional, en lo

que va de año, y 162 guardias civiles. Esa suma es de 530

efectivos netos. Hoy, hace un momento, el ministro del

Interior acaba de anunciar en el Senado que para la campa-

ña de verano se incorporarán 500 nuevos agentes, lo que

supone 1.030 agentes nuevos netos en la Comunidad

Valenciana.

La senyora presidenta:

Senyories, per favor.

El senyor president del Consell:

Señoría, nosotros no decimos que no a nada, nosotros

hacemos las cosas, que es lo que hay que hacer, que es lo

que hay que hacer. (Remors)

Miren, ustedes mantienen un discurso tremendamente

difícil y contradictorio, si me lo permiten, dicho sea con

todos los respetos. Creen que generando este debate pue-

den tener beneficio electoral, y después nos acusan a nos-

otros de dar datos objetivos, solamente datos objetivos.

Quienes creen que pueden tener rédito electoral, y, de
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hecho, en algunos casos lo tienen en otros países, ya saben

ustedes quiénes son, los que hacen la misma estrategia que

están haciendo ustedes en la Comunidad Valenciana, exac-

tamente la misma, (protestes) exactamente la misma, con

la misma irresponsabilidad que están haciendo ustedes lo

están haciendo otras personas en otros países de Europa en

estos momentos.

La senyora presidenta:

Senyories, pregue silenci.

El senyor president del Consell:

Pero, mire, cuando este Gobierno ha intentado regular

racionalmente bien y con garantías los derechos de los inmi-

grantes, sus señorías se han opuesto. Sus señorías fueron los

que aprobaron la reforma anterior del Código Penal y, por

tanto, la vigencia actual del Código Penal, y sus señorías,

del año 1982 al año 1996 cerraron en la Comunidad

Valenciana 48 cuarteles de la Guardia Civil, 48, (remors) y

nosotros no hemos cerrado...

La senyora presidenta:

Senyories, pregue silenci.

Senyories.

El senyor president del Consell:

...absolutamente ninguno. Y yo, como su señoría me trae

a esta Cámara a preguntarme sobre esas cuestiones, le tengo

que contestar con datos objetivos, y, su señoría, saque las

conclusiones.

El número de extranjeros detenidos ha aumentado el 55%

en la Comunidad Valenciana, el número de nacionales dete-

nidos ha aumentado un 4%, no hago valoraciones, ninguna,

simplemente le doy a su señoría datos absolutamente objeti-

vos, porque es su señoría el que crea el clima, no el que da

los datos. El que da los datos actúa con la responsabilidad de

trasladar la información a la oposición, que se le requiere, es

su señoría el que crea el clima de debate que se está gene-

rando en los últimos tiempos. Y si su señoría atiende a los

datos sociológicos, le diré uno que no está en las encuestas

que pueden obrar en estos momentos en manos mías o de la

Generalidad Valenciana: el Pulsómetro de la Cadena Ser del

día 20 de mayo, de este 20 de mayo, establece que para el

60% de los españoles la relación entre delincuencia e inmi-

gración es evidente. Luego si ese es el dato sociológico,

ayude su señoría, si de verdad quiere ayudar, a cambiar esa

mentalidad con una actitud responsable y no con la actitud

irresponsable que siempre les caracteriza. (Remors)

Es la primera vez...

La senyora presidenta:

Silenci, per favor.

El senyor president del Consell:

...desde el año 1987, la primera vez, que decrece en la

ciudad de Castellón, que su señoría conoce muy bien, el

número de delitos, la primera vez desde el año 1987. La

Guardia Civil ha desarticulado 11 redes de bandas organiza-

das; en el mismo periodo del año pasado fueron 7. La poli-

cía ha desarticulado 56 grupos de bandas organizadas; en el

mismo periodo del año anterior fueron 6.

Mire, señoría, ustedes tienen una dificultad objetiva...

La senyora presidenta:

Senyories, per favor.

El senyor president del Consell:

...que no está en la gestión del Gobierno, sino que está en

su propia situación interna, y ayer tuvieron que montar un

número en Madrid y hoy trasladarlo aquí. Hubiera sido

mucho más fácil no haberlo vetado y haberlo puesto en las

listas autonómicas en el 1999. (Aplaudiments des d’un sec-

tor de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.

Senyories, pregue silenci.

Correspon la intervenció, per a fer la pregunta, a l’il·lus-

tre síndic del Grup Parlamentari Esquerra Unida, senyor

Ribó.

El senyor Ribó i Canut:

Senyora presidenta.

Senyories.

Senyor president.

La situació financera de la Generalitat Valenciana mani-

festa senyals d’alarma evidents. En l’últim debat de l’estat

de la comunitat ja li indicàvem la preocupació d’Esquerra

Unida pel creixement desbocat del dèficit públic. Ens va

intentar tranquil·litzar afirmant que tenia dades que el deute

anava a baixar, però els resultats oficials del 2001 diuen el

contrari del que vosté va suggerir, el deute de l’any 2001 ha

crescut 643 milions d’euros, més de 106.000 milions de pes-

setes. Encara sort, senyor president, que ens va donar bones

notícies en setembre.

I açò passa en un any on en juny teòricament es tanca el

pressupost, on se’ns diu reiteradament que en el 2001 que el

deute no creixerà, on el creixement de despeses de la

Generalitat ha estat de 200.000 milions de pessetes per

damunt del pressupostat, on els ingressos pendents de paga-

ment es situen en 383.000 milions de pessetes, part d’ells

drets definits que, com vosté sap, no són executables.

Mire, el resultat és clar: ara, utilitzant una paraula que

li agrada, som “pioneros” a ser els primers de tot Espanya

en deute respecte a la riquesa del nostre país, respecte al

producte interior brut, el 10,4%, quan la mitjana espanyo-

la és del 6,4%. Ara encapçalem el deute per càpita que

correspon pagar a cada ciutadà d’aquesta comunitat, 1.582

euros per càpita, quan la mitjana estatal és de 1.031: crei-

xement desbocat del deute. Des que en 1995 va arribar

vosté a la Generalitat fins al 2001, el deute l’ha multiplicat

vosté per 2,67.
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